

**ANALISIS MACA HEURISTIK JEUNG HERMENEUTIK DINA  
KUMPULAN PUISI HUJAN BULAN JUNI KARYA SAPARDI DJOKO  
DAMONO JADI ALTERNATIF BAHAN PANGAJARAN BASA INDONESIA  
DI SMA**

*ku*

**Nurul Syamiatul Ulfah**

**NIM 185030099**

**RINGKESAN**

*Ieu panalungtikan téh dimotivasi ku héséna siswa dina maham harti dina puisi. Tujuan tina ieu panalungtikan nya éta pikeun meunangkeun gambaran anu jelas ngeunaan hasil analisis bacaan heuristik jeung hermeneutik dina buku kumpulan sajak: Hujan Bulan Juni karya Sapardi Djoko Damono, ogé pikeun mikanyaho hasil analisis bacaan heuristik jeung hermeneutik dina buku kumpulan sajak anu bisa dijadikeun alternatif bahan ajar sajak. Dina pangajaran basa Indonesia di kelas X. Méthode anu digunakeun dina ieu panalungtikan nya éta pamarekan kualitatif jeung sikep déskriptif. Data anu didéskripsikeun téh lain dina wangun angka, tapi ngan dina wangun kecap atawa katerangan. Hasilna nuduhkeun yén ngaliwatan maca héuristik minangka wangun maca sémiotik dina tataran kahiji, mampuh ngébréhkeun harti asal atawa harti kecap-kecap anu teu kaharti dina sajak buku sajak: Hujan Bulan Juni karya Sapardi Djoko Damono. Diteruskeun ku kagiatan maca hermeneutik minangka wangun maca sémiotik tingkat kadua ngaliwatan konvensi teu langsung éksprési sajak, bisa ngébréhkeun sakabéh harti sajak anu aya dina buku sajak. Hasil panalungtikan anu dimeunangkeun saperti ieu di handap. (1) Kumpulan sajak Hujan Bulan Juni karangan Sapardi Djoko Damono dicirian ku ngagunakeun kecap-kecap basajan dina unggal sajakna, (2) Condong didominasi ku puisi anu mindeng nyebut hujan, mayit, peuting, pamakaman, jeung waktu, sok ngawihkeun. téma anu dicirian ku kasederhanaan, jeung kaagamaan, (3) Modul bahan ajar geus dijieun jeung disahkeun ku dua guru basa Indonésia. Dumasar kana hasil panalungtikan, panalungtik nyindekkeun yén sajak anu aya dina buku kumpulan sajak: Hujan Bulan Juni karya Sapardi Djoko Damono bisa dijadikeun bahan ajar pikeun bahan pangajaran napsirkeun sajak dina pangajaran basa Indonésia kelas X. dumasar kana hasil penilaian jeung persetujuan ti validator materi.*

**Konci:***Analisis, Sajak, Maca Heuristik, Maca Hérméneutik, Bahan Pangajaran*